
اقتصادی6

گروه اقتصادی -  اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن یکی از مهم ترین 

طرح های است که دولت برای تحقق 
آن وعده و وعید های بســیار  زیادی 

داده اند وعده هایی که اجرای آن منوط 
به تخصیص زمین است.  

طبــق دســتوری که وزیــر راه 
وشهرسازی و همچنین رئیس جمهور 
برای تکمیل و تسریع در روند اجرای 
طــرح نهضت ملی مســکن داده بود 
مقرر شده بود که دستگاه های دولتی 
هرچه ســریعتر اراضی مازاد خود را 
در اختیــار وزارت راه وشهرســازی 
قــرار دهند، اما تاکنــون  تنها یکی از 
دســتگاه ها از جمله جهاد کشاورزی 
 این اراضی در اختیار دســتگاه ها قرار 

می دهد.
براســاس  اساس ماده ۱۰ قانون 
جهش تولید مسکن زمین هایی که در 
اختیار ســازمان ملی زمین و مسکن و 
سایر سازمان ها قرار دارد باید در اختیار 
دولت و وزارت راه و شهرسازی قرار 
گیرد و آنطور که مسئولان وزارت راه 
و شهرســازی اعلام می کنند بخش 
عمده ای از زمین های مورد نیاز برای 
ســاخت واحد های مسکونی طرح 
نهضت ملی مســکن شناسایی و جا 
نمایی شده است، اما آن چیزی که هم 
اکنون به عنوان مانعی بزرگ در مسیر 
این طرح نمایان شده، تامین منابع مالی 

این پروژه است.
 براساس این گزارش استانداران 
به عنوان روســای شــورا های برنامه 
ریزی و توســعه استان ها باید تا پایان 

شهریور ماه امسال تکلیف یک میلیون 
و ۵۰۰ هــزار واحد زمین نهضت ملی 
مســکن را مشخص کنند. تامین یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار واحد زمین برای 
طرح نهضت ملی مســکن از تکالیف 
شــورا های برنامه ریزی و توســعه 
اســتان ها است که در پی تاکید رییس 
جمهور مبنی بر تعیین تکلیف تامین 
زمیــن مورد نیاز بــرای اجرای طرح 

نهضت ملی مسکن مورد توجه قرار 
گرفته است.

در راستای اعمال ماده ۱۰ قانون 
طرح نهضت ملی مسکن، دستگاه های 
اجرایی که اراضی مــازاد و غیرقابل 
اســتفاده دارند، باید به دولت عودت 
دهنــد تا در این طرح مورد اســتفاده 
قرار گیرد، در این راســتا سازمان ملی 
زمین و مســکن با همکاری سازمان 
ثبــت اســناد و املاک کشــور طرح 
کاداســتر یا حدنگار را در دستور کار 

قرار داده اســت تا شناســایی اراضی 
مازاد دستگاه های دولت و اراضی که 
تاکنون اسناد مالکیت آن ها به نام دولت 
داده نشده است، شناسایی و در اختیار 

عموم مردم قرار گیرد.
این در حالی است که چندی پیش 
فخاری مدیرعامل سازمان ملی زمین 
ومسکن اعلام کرده بود که در  اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن هیچ مشکلی 

در تامین زمیــن وجود ندارد و زمین 
برای ساخت واحد های مسکونی مهیا 
اســت. او می گوید: بــه طور قطع در 
مراحل تکمیلی اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن، حضور مردم برای تامین 
مبالغ اولیه طرح، ثبت نام نهایی، طرف 
قرارداد شدن با مجریان و پیمانکاران 
و همچنین انجام تعهدات سازمان ها 
و بخش های مختلف دولتی در تامین 
زیرساخت ها هم در امور زیربنایی و 
هم امور روبنایی، الزامی است که اگر 

همگرایــی لازم در این بخش ایجاد 
شــود، در موعد مقرر نیازمندی های 

مردم تامین می شود.
اما به گفته بســیاری از مدیران 
شهر های جدید و همچنین نمایندگان 
مجلس تاکنون بسیاری از دستگاه ها 
اراضی مازاد خود را در اختیار وزارت 
راه وشهرســازی قرار نداده  است که 
یکی از این دستگاه ها وزارت نفت و 

همچنین  وزارت علوم  اســت که به 
گفته فخاری تاکنون کم ترین اراضی 
را در اختیار  وزارت راه وشهرســازی 

قرار داده ا ست.
براســاس این گــزارش دولت 
قصد دارد در قالب طرح جهش تولید 
مســکن   اقدام بــه تخصیص زمین 
بــه جای واحد مســکونی کنند و در 
برخی از شــهر ها هم اقدام به ساخت 

واحد های مسکن ویلایی کند.
اما عدم تخصیص زمین به وزارت 

راه وشهرسازی خود زمینه ساز ایجاد 
مشکلات بسیار برای  ادارات کل راه 
وشهرســازی و همچنین دستگاه ها 
برای ساخت پروژه های نهضت ملی 
مسکن  می شود؛ بنابراین باید پیگیری 
این موضوع در دستور کار قرار گیرد تا 
شاهد بهبود وضعیت وتسریع در روند 
اجرای طرح جهش تولید مســکن در 

کشور  باشیم.
در همیــن رابطه هم اســماعیل 
حســین زهی عضو کمسیون عمران 
مجلس هم اعلام کرده اســت که در 
بازدید هایی که از برخی استان ها داشته 
تامین زمین پروژه ها هنوز ســرعت 
خوبی ندارنــد و حتی می توان گفت 
پیشــرفت فیزیکی برخی از پروژه ها 

صفر درصد بوده است.
تاکنــون با وجود آنکه چند روز 
از مهلت تعیین شــده برای واگذاری 
اراضــی بــه دســتگاه های مختلف 
گذشته، اما هنوز در این زمینه وزارت 
راه وشهرســازی اظهارنظری نکرده 
است. چرا که اگر این دستگاه ها اراضی 
خود را واگذار نکنند طبق قانون، سند 
آن به وزات راه وشهرســازی واگذار 
خواهد شد، اما فعلا در این خصوص 
این وزارتخانه سکوت سنگینی کرده 

است.

سکوت سنگین وزارت راه وشهرسازی 
برای تخصیص نیافتن اراضی دستگاه ها

دستگاه ها باید تا پایان شهریور اراضی خود را در اختیار وزارت راه وشهرسازی قرار می دادند
 اما هنوز در این خصوص اقدامی نکرده اند.

گروه اقتصادی -کارشناس امور  
بانکی گفــت: برخی از بانک ها دچار 
کســری منابع هستند و حسابشان نزد 
بانک مرکزی منفی است و به این سبب 
نرخ مصوب سود ســپرده را رعایت 
نمی کنند. معرفی بانک های متخلف در 
زمینه نرخ سود سپرده بانکی به هیئت 
انتظامی بانک هــا خبری که چند روز 
گذشته منتشر شــد؛ اگر چه تازه نبود 
و چند مرتبه دیگر این موضوع مطرح 
شــده بود، اما این بار با تعیین موارد و 
نکاتی به نظر می رسد مقداری به اجرا 
نزدیک تر است.  کارشناس امور بانکی 

در خصــوص این اطلاعیه و اقدامات 
بانــک ها  نکاتــی را بیان کرد. حجت 
الله فرزانی گفت:رعایت نرخ مصوب 
ســپرده های بانکی که شورای پول و 
اعتبار آن را مشخص می کند برای سال 
۹۵، پانزده درصد بود که در سال بعد نیز 
بر اجرای آن تاکید شده بود. در سال ۹۸ 
نیز نرخ سود دوسال مجاز دانسته شده 
۱۶ و ۱۸ درصدی بود. در کل بالاترین 
نرخ ســود در گواهی سپرده و سپرده 

۱۸ درصد اســت که در حال حاضر بر 
اساس اخبار حاصل شده نرخ مصوب 

اجرا نمی شود.
کسری منابع، عاملی برای 
رعایت نکردن نرخ مصوب سود 

سپرده توسط بانک ها
او می گوید:برخــی از بانک هــا 
دچار کسری منابع هستند و حسابشان 
نزد بانک مرکزی منفی اســت و به این 
سبب نرخ مصوب را رعایت نمی کنند 

و برخی از بانک ها حتی نرخ ۲۰ درصد 
و بیشتر را به ســپرده گذاران پیشنهاد 
می دهنــد و عملا در حال جمع آوری 
سپرده ها از این طریق هستند.رعایت 
کردن نرخ مصوب برای سپرده ها برای 
بانک ها سبب می شود برخی سپرده ها 
از شــبه پول به پول تبدیل شوند و اگر 
بانــک مرکزی بر رعایت نرخ ســود 
سپرده پافشاری کند سبب سیال بودن 
پول و تبدیل آن از سپرده های مدت دار 

و بلند مدت به سپرده های کوتاه مدت 
شــود و زمانی که ایــن اتفاق رخ دهد 
پول قابلیــت این را پیدا می کند که به 
سایر بازار های مالی مانند بازار سرمایه 
راه پیدا کند. برای روشن تر شدن تاثیر 
این مصوبه کارشناس بازار سرمایه  در 
خصوص اجرای این بخشنامه و تاثیر 

آن بر این بازار نکاتی را مطرح کرد.
برخوردهــای بازدارنده با 
بانک های متخلف تضمین کننده 

نتیجه این بخشنامه است
محمد خبری زاده گفت:به شرط 
این که بخشــنامه مطرح شده به طور 
قعطی اجــرا و برخورد با متخلفان باز 
دارنده باشــد می توان آن را مفید تلقی 
کرد، اما اگر همیــن وضع موجود در 
جریان باشــد و برخورد ها سطحی، 
قطعا اتفاقــی رخ نخواهد داد و تاکید 
بســیار بر اجرای درســت و قاطعانه 
این بخشنامه اســت. اگر اجرای این 

بخشــنامه نتیجه بخش باشد و شاهد 
کاهش پیشــنهادات بانک هــا برای 
نرخ های خارج از مصوب برای سود 
سپرده باشــیم می توان امید داشت که 
این موضوع ســبب شود نرخ بهره در 
بانک ها کاهش پیدا کند و زمانی که نرخ 
بهره کاهش پیدا کند نقدینگی می تواند 
به سمت بازار سرمایه و ویژه تر بخش 
صندوق های بــا در آمد ثابت حرکت 
کند چرا که این صندوق ها عملکردی 

متناسب و نزدیک تر به بانک ها دارند و 
میزان ریسک آن ها بسیار ناچیز است و 
اگر این سپرده ها به سمت بازار سرمایه 
حرکت کند همانند تزریق خون تازه به 
یک بیمار نیازمند خواهد بود. به گفته 
کارشناســان اجرای قاطعانه و درست 
این بخشــنامه می تواند سبب حرکت 
جریان پول به ســایر بازارهای مالی از 
جمله بازار سرمایه شود. حال باید دید 
این بخشنامه نیز مانند موارد دیگر تنها 
در همیــن حد باقی مــی ماند یا بانک 
مرکزی برای اجرای قطعی آن تصمیم 

جدی گرفته است.

برخورد قاطع با متخلفان بانکی، جان تازه به دیگر بازار های مالی می بخشد!

تاکنون با وجود آنکه چند روز از مهلت تعیین شــده برای واگذاری اراضی به دستگاه های 
مختلف گذشته، اما هنوز در این زمینه وزارت راه وشهرسازی اظهارنظری نکرده است. چرا 
که اگر این دستگاه ها اراضی خود را واگذار نکنند طبق قانون، سند آن به وزات راه وشهرسازی 
واگذار خواهد شــد، اما فعلا در این خصوص این وزارتخانه ســکوت سنگینی کرده است.

گروه اقتصادی - رییس مرکز 
آمــوزش، پژوهــش و برنامه ریزی 
مالیاتی کشور توضیحاتی را درمورد 
طــرح مالیــات بر مجمــوع درآمد 

اشخاص حقیقی ارائه کرد.
مهــدی موحد درمــورد طرح 
مالیات بر مجموع درآمد اشــخاص 
حقیقی توضیح داد: در این طرح هر 
فرد ایرانی یــا هر فرد مقیم ایران که 
دارای یک شناسه هویتی یکتا مانند 
شماره ملی یا شماره گذرنامه باشد، 
یــک مودی بالقوه مالیاتی اســت و 
هر نوع فعالیت اقتصادی را شــروع 
کند و درآمدی داشــته باشد، به یک 
مودی بالفعل مالیاتی تبدیل خواهد 
شــد و به اتکای این موضوع امکان 

وصول مالیات فراهم می شود. اولین 
ویراســت از این لایحه انجام شده و 
برای ارزیابی هــای بعدی در اختیار 

وزارت اقتصاد قرار گرفته است. 
ســازمان امــور مالیاتــی نیز 
اصلاحاتــی روی آن انجــام داده و 
در کمیسیون اقتصادی هیات دولت 

درحال بررسی است.
وی ادامــه داد: بنابراین افرادی 
ایرانــی کــه مقیم خارج از کشــور 
هســتند یا خارجی هایــی که مقیم 
ایران هستند به اتکای شماره هویتی 
می تواننــد به گونه ای مشــمول این 

مالیات شوند. 
البته این موضوع به نوع فعالیت 
آن ها بســتگی دارد. ممکن اســت 

فردی که ۱۰ ســال پیش مهاجرت 
کرده است هم مشــمول شود، زیرا 
ممکن اســت فعالیت هایی که انجام 
می دهــد با حوزه اقتصادی کشــور 
مرتبط باشد. در این راستا از مجموع 

درآمد فرد مالیات اخذ می شود.
رییس مرکز آموزش، پژوهش 
و برتنامه ریزی مالیاتی به این سوال 
که مزایای طــرح مالیات بر مجموع 
درآمد چیست؟ پاسخ داد: این طرح 
نه تنهــا افزایش درآمد ایجاد می کند 
بلکــه در راســتای تحقــق عدالت 

مالیاتی است. 
همه درآمدهــا از همه مجاری 
درآمدی فرد جمع می شــود و یک 
مالیات یکپارچه ای دریافت می کند 

و بالاتر از آن پایه معافیت، مشــمول 
مالیات می شــود. برای مثال فردی 
یک طلافروشــی، یک سری سهام و 
یک ســپرده بانکی دارد که از آن ها 
درآمد و سود کسب می کند همه این 
اقلام جمع می شــود، معافیت پایه 
می خــورد و بالاتــر از معافیت پایه 
 مشول مالیات بر جمع درآمد خواهد 

شد.
موحــد همچنین درمورد اینکه 
آیــا هر خانوار باید یــک اظهارنامه 
مالیاتی ارائه کند یا خیر، توضیح داد: 
ممکن است شرایط اجرای این طرح 
به گونه ای پیــش نرود که هر فرد یا 

خانواده یک اظهارنامه ارائه کند. 
ممکــن اســت بــا توجــه به 

اطلاعاتــی که از خانوارهــا یا افراد 
وجــود دارد بتــوان اظهارنامه پیش 
فــرض یــا اظهارنامــه ای از پیش 
تکمیــل شــده تهیه کنیــم. اگر این 

اظهارنامه های از پیش تکمیل شــده 
برای افراد تهیه شود ان ها را از اینکه 
خودشان اظهارنامه تولید کند بی نیاز 

می کند.

گــروه اقتصــادی - رئیس 
انجمن انبوه ســازان مسکن گفت: 
بازار مســکن با وارد شدن به حوزه 
بورس شــاهد ســرمایه ای شدن و 
فاصله گرفتن از مصرفی شــدن می 

شود.
در حالــی کــه بســیاری از 

کارشناسان اعلام کرده اند که تنها راه 
برای کنترل بازار مسکن وارد شدن آن 
به بورس است اما از سوی دیگر هم 
بســیاری از سازندگان و انبوه سازان 
هم اعلام کرده اند که این اقدام تمام 
تلاش دولت را بــرای خارج کردن 
 مسکن از کالای سرمایه ای را از بین 

می برد.
در همیــن رابطه ایــرج رهبر 
گفت:  پیش از این همواره مسئولان 
دولتی اعلام کرده بودند که مســکن 
را از سرمایه ای شدن خارج خواهیم 
کرد اما به نظر می رسد که اگر مسکن  
وارد بازار بورس شود شاهد سرمایه 

ای شــدن این بازار خواهیم بود این 
در حالی اســت که باید بازار مسکن 
را تبدیل به یک کالای مصرفی کنیم.
به گفتــه رئیس انجمــن انبوه 
سازان کشور باید برای بازار  بورس 
دریچــه ای  در حــوزه امــلاک و 
مســتغلات ایجاد نکنیم چراکه این 

چنیــن اقداماتی باعث ایجاد رقابت 
بین ســازندگان و ســرمایه گذاران 
 و در نتیجــه ســرمایه ای شــدن آن 

می شود.
او می گوید: تنها را راهکار برای 
کنترل بازار مسکن ایجاد تعادل بین 
تولید و عرضه مســکن است این در 

حالی اســت که با اجرایی شدن آن 
شــاهد رونق در بازار مســکن و در 
نتیجه  مصرفی شــدن بازار مسکن 
خواهیــم بــود که امیدوار هســتیم 
با اســتفاده از ظرفیــت های بخش 
خصوصی بتوانیم این بازار را  رونق 

بخشیم.

جزئیات طرح مالیات برمجموع درآمد اعلام شد

رئیس انجمن انبوه سازان مسکن مطرح کرد؛

تبدیل شدن مسکن به کالای مصرفی با بورسی شدن

گــروه اقتصادی - منابــع آگاه در در ائتلاف اوپک پلاس به رویترز گفتند که 
رایزنی های اعضای اوپک پلاس در خصوص کاهش سطح تولید در نشست پنجم 

اکتبر بر کاهش بین ۵۰۰ هزار تا یک میلیون بشکه در روز متمرکز شده است.
منابــع آگاه در در ائتلاف اوپک پلاس به رویترز گفتند که رایزنی های اعضای 
اوپک پلاس در خصوص کاهش سطح تولید در نشست پنجم اکتبر بر کاهش بین 
۵۰۰ هزار تا یک میلیون بشــکه در روز متمرکز شــده است که هدف آن حمایت از 
بازار خواهد بود. در اوایل این هفته، یک منبع آگاه گفت مسکو ممکن است کاهش 
تا ۱ میلیون بشکه در روز را پیشنهاد کند، در حالی که یک منبع اوپک انتظار داشت 
کاهش بالقوه نزدیک به ۵۰۰ هزار بشکه در روز باشد. یک منبع اوپک پلاس گفت: 
"شــاید در ابتدای هفته یا دوشنبه روشن تر شــود. رایزنی ها معمولاً درست قبل از 

نشست پایان می یابد."
اوپک پلاس که شامل سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدان 
غیراوپک از جمله روسیه است، قبلًا توافق کرده بود که هدف تولید خود را ۱۰۰۰۰۰ 
بشکه در روز در نشست خود در سپتامبر کاهش دهد که اولین کاهش از سال ۲۰۲۰ 
است. نشست هفته آینده در بحبوحه نوسانات شدید بازار و کاهش قابل توجه قیمت 
نفت نســبت به سطوح ثبت شده در ماه مارس که بالاترین میزان در چند سال اخیر 
بود، برگزار می شود. قیمت هر بشکه نفت برنت روز دوشنبه به ۸۳ دلار و ۶۵ سنت 
به پایین ترین حد در ۹ ماه گذشته رسید.تحلیلگران انتظار دارند که کشورهای اوپک 
+ در مورد اقدامات بیشتری برای حمایت از بازار به توافق برسند.استفان برنوک از 
گفت: "احتمال این است که اوپک پلاس تولید خود را کاهش دهد… سطح نود دلار از 
سوی رهبران اوپک پلاس موضوعی غیرقابل مذاکره است و بنابراین آنها برای دفاع از 
این حداقل حرکت خواهند کرد." )BVM( کارگزاری بازارهای نفت. برای قیمت."
عربستان ســعودی، بزرگترین تولید کننده در سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت، در ماه اوت اعلام کرده بود که می تواند تولید خود را کاهش دهد تا نوسانات 

بازار را برآورده کند.

توسط اعضای اوپک پلاس صورت میگیرد؛

تصمیم گیری برای کاهش تولید
 ۵۰۰ تا یک میلیون بشکه ای نفت

گــروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی تاکید کرد: کارمزد 
وام های خرد ۱۰ میلیون تومانی و کمتر 
از آن از مــاه آینده در بانک های قرض 

الحسنه صفر می شود.
سید احسان خاندوزی در نشست 
مدیران صندوق های قرض الحســنه 
منطقــه ترشــیز که با حضــور معاون 
توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد، 
نماینده مردم ترشیز در مجلس شورای 
اســلامی، رئیس مرکز روابط عمومی 
واطلاع رسانی وزارت اقتصاد، مدیرکل 
امور اقتصاد دارایی خراســان رضوی، 

فرماندار کاشمر و شهرداران این منطقه 
در شهرستان کاشمر برگزارشد، ضمن 
اعلام این خبر گفت: در این نشســت 
چالش هــا و موانع پیش رو از ســمت 

مدیران مطرح شد.
وی ضمن بیــان این مطلب که با 
توجه به قدمت و فراگیری خوب قرض 
الحســنه در این منطقه به عنوان یکی از 
ظرفیت های خوب تأمین مالی کشور، 
وظیفه ما در دولت تشــویق و تسهیل 
عملکرد این حوزه است، اظهار داشت: 
نباید شــرایط به سمتی برود که با موانع 
و چالش هــای متعدد این حوزه روبرو 

بشــوند. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
ادامــه داد: با توجه به رویکرد دولت در 
صنعت تحول، ما هم با افزایش ســهم 
صندوق های قرض الحسنه و بانک های 
قرض الحسنه در تأمین مالی خرد مردم 
نه تنها موافق هستیم بلکه دستوراتی را 
در نظــر داریم که اجرای آن ها امســال 
شروع شده است. خاندوزی ادامه داد: 
در ایــن راســتا و در گام اول ســرمایه 
بانک های قرض الحسنه امسال دو برابر 
شد و همچنین دستورالعمل ساماندهی 
صندوق های قرض الحسنه در شورای 

پول و اعتبار به تصویب رسید.

وی بــا اعلام این خبــر که برای 
نخســتین بار دســتگاه های دولتی و 
اجرایی مجاب شــدند حســاب های 
پرداخت حقوق کارکنان خودشــان را 
در بخش شــبکه قرض الحسنه کشور 
متمرکز بکنند، تصریح کرد: این اجازه 
به افزایش رســوب و قدرت وام دهی 
بانک های قرض الحســنه در کشــور 
کمک شــایانی می کند. بــه گفته وزیر 

اقتصاد، درخصــوص کارمزد وام های 
قرض الحســنه و برای اولین بار ظرف 
یکــی، دو ماه آینده با هماهنگی که بین 
بانک قرض الحســنه مهر ایران و بانک 
قرض الحسنه رسالت صورت گرفته، 
برای وام هــای خرد ۱۰ میلیون تومانی 
و کمتــر از آن کارمــزد چهار درصد را 
به صفر خواهیم رســاند تا برای اولین 
بار مــردم بدون کارمزد بتوانند وام ها با 

مبالغ پایین را دریافت بکنند. خاندوزی 
افزود: مجموعه ایــن اقدامات در کنار 
تلاش های بانک مرکــزی جمهوری 
اسلامی ایران؛ به این امر کمک خواهد 
کرد تا سال ۱۴۰۱ به جهت افزایش سهم 
شبکه تأمین مالی قرض الحسنه شاهد 

یک جهش نسبت به گذشته باشیم.
وی با بیان اینکه علیرغم ســقف 
دو درصدی افزایش ترازنامه بانک های 

کشــور، بانک مرکزی با نگاه حمایتی 
ســقف بانک های قرض الحسنه را پنج 
درصد یعنی ۲.۵ برابر بیشــتر از سایر 
بانک ها مقرر کرده اســت، خاطرنشان 
کــرد: این امــکان را می دهد بانک ها و 
صندوق های قرض الحسنه غیر بانکی 
کشور امســال با موانع کمتر و سرعت 
بیشــتر به فعالیت تأمین مالی که مورد 
نیاز و خواســت مردم است، در شرایط 

تورمی و فشار اقتصادی که خانوارها با 
آن مواجه هستند، عمل بکنند.

گروه اقتصــادی - نایب رئیس 
کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
شــورای اســلامی به بیان دلایل بدون 
تغییــر باقی ماندن قیمــت خودروی 
داخلی بــا اجرای آئین نامــه واردات 

خودرو پرداخت.
علی اکبر کریمی در خصوص آئین 
نامه واردات خودرو اظهار کرد: در ماده 
۴ قانون ســاماندهی وضعیت خودرو، 
امکان واردات خودرو به صورت کلی 
پیش بینی و تعیین شــرایط واردات به 
هیات وزیران موکول شــد و مقرر شد 
که با توجه به آئین نامه اجرایی مربوطه 

امکان واردات فراهم شود.
وی با اشاره به تصویب این آئین نامه 
توسط دولت اظهار کرد: دولت براساس 
چارچوب و ساختاری که در تصویب 

این آئین نامه در نظر گرفت اختصاص 
یک میلیارد دلار در ســال جاری برای 
واردات خــودرو را هدفگذاری کرد. 
همچنین تعیین دامنه ارزش هر خودرو 
از دیگر موضوعاتی بود که مطرح شد به 
گونه ای که خودروهایی باید وارد شوند 
که برای اقشــار متوســط جامعه قابل 
اســتفاده باشند، چراکه اگر منابع عظیم 
ارزی به خودروهای لوکس و تجملی 
اختصــاص یابد، صرفــا محلی برای 
جولان ثروتمندان و اقشار مرفه می شود.
نماینده مــردم اراک، کمیجان و 
خنداب در مجلس شــورای اسلامی با 
تاکید بر اینکــه واردات خودرو باعث 
ایجاد رقابــت بین خودروهای داخلی 
و وارداتــی می شــود، تصریــح کرد: 
خودروهای لوکــس و تجملی امکان 

رقابــت بیــن خودروهــای داخلی و 
وارداتی را فراهم نمی کنند.

وی بــا تاکید بر اتخاذ ســازوکار 
مناســب و تدابیر لازم بــرای فعالیت 
مراکز نمایندگی خدمات پس از فروش 
خودروهــای وارداتی و تامین قطعات 
خودروها گفــت: بطور منطقی دولت 
سیاســت گذاری لازم را در قالب آئین 
نامه واردات خودرو به منظور ساماندهی 

بازار خودرو انجام داده است.
کریمــی با تاکید بــر اینکه نفس 
وجــود واردات خودرو فضای رقابتی 
را در کشور برای صنعت خودرو ایجاد 
می کند، تصریح کرد: با واردات خودرو، 
خودروســازان داخلــی از یک فضای 
انحصاری در تولید خودرو خارج می 
شــوند و این وضعیت اصلاح خواهد 

شد. از طرفی شرایط واردات در اختیار 
دولت بوده و سقف ارزی پیش بینی شده 
معادل یک میلیارد دلار در سال ۱۴۰۱، 
مناسب اســت، البته این امکان وجود 
دارد که با بهبود شــرایط ارزی کشور، 

این میزان در سال آینده افزایش یابد.
وی ابراز امیدواری کرد که با آغاز 
واردات خودرو مصوبه دولت که یک 
امکان قانونی بــرای انجام این فرآیند 
را فراهم کرده اســت، آزمایش شود و 
چنانچه مشکلاتی وجود دارد در پروسه 

اجرای قانون برطرف شود.
این نماینده مردم در خانه ملت در 

خصــوص صحبت یکی از نمایندگان 
مجلس که گفته بود با آئین نامه نوشــته 
شده برای واردات، قیمت خودرو بدون 
تغییر باقی می مانــد، گفت: با توجه به 
اینکه ســقف ارزش تعیین شده برای 
واردات هــر خــودرو ۲۰ هــزار دلار 
تعیین شد، با رقم یک میلیارد دلاری در 
نظر گرفته شــده برای واردات در سال 
جاری، حدود ۵۰ هزار دســتگاه وارد 
خواهد شد. وی با اشاره به اینکه میزان 
عرضــه خودرو برای ســال جاری در 
کشور حدود یک میلیون دستگاه پیش 
بینی شده اســت، اظهار کرد: به فرض 

واردات ۵۰ هزار دســتگاه خودرو در 
سال جاری به کشور، در مقایسه با تولید 
یک میلیون دستگاه خودرو داخلی، این 
واردات تاثیر چندانی در بازار نخواهد 
داشت. نایب رئیس کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شــورای اسلامی به نوع 
خودروهای وارداتی نیز اشــاره کرد و 
افزود: اگر خودروهایی وارد شــوند که 
مشابه تولید داخل هستند، امکان رقابت 
در کیفیت و قیمت فراهم خواهد شد، 
امــا اگر خودروهایی وارد شــود که از 
نظر تکنولوژی، فنــاوری و کیفیت با 
خودروی تولید داخل متفاوت باشند، 

نظیر خودروی پرادو که مشابه داخلی 
ندارد، قطعا نمی تواند رقابت ایجاد کرده 

و در قیمت بازار موثر واقع شود.
وی ادامــه داد: طبیعی اســت که 
تعداد خــودروی هدفگذاری شــده 
برای واردات، نمی تواند بطور گسترده 
در قیمت بازار داخل تاثیرگذار باشــد، 
اما امکانی کــه در قالب صدور مجوز 
واردات خودرو توســط مجلس فراهم 
شد و دولت نیز باب واردات را باز کرد 
یــک فضایی را بوجود آورد تا انحصار 
و بســته بودن بازار شکســته شود و از 
طرفــی با ورود خــودروی خارجی با 

کیفیــت و تکنولوژی به کشــور، این 
امکان به مصرف کننده و خودروسازان 
داده می شــود که کیفیــت خودروی 
تولیدی و مصرفی را مقایســه کنند که 
در بهبود تولیدات صنعت خودرو مفید 

و تاثیرگذار خواهد بود.

وزیر اقتصاد:

کارمزد وام های ۱۰ میلیون تومانی در بانک های قرض الحسنه صفر می شود

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی پاسخ داد:

چرا واردات یک میلیارد دلاری خودرو، قیمت تولیدات داخلی را کاهش نمی دهد؟
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